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Co oko nevidělo a ucho neslyšelo, 
co ani člověku na mysl nepřišlo, 
připravil Bůh těm, kdo ho milují.

1. Korintským 2,9
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V tomto čísle najdete mimo jiné 
svědectví o ztrátě a boles�, ale také 
o jistotě a naději.

A co život? Než nám je deset, patnáct, 
to trvá. Netrpělivě vyhlížíme vysněnou 
dospělost. Pak se to ještě krásně loudá, 
než nám je třicet, no pak čtyřicet, 
šedesát a najednou člověk jede domů, 
ani neví jak. Přeji vám pokojný výhled na vše, co je 

pro vás připraveno. A také radost 
navzdory plískanicím.

Je to tak kratké – to není pravopisná 
chyba, kterou by přehlédly naše 
korektorky. Takto to vyslovoval jeden 
vietnamský kazatel, když u nás ve sboru 
sloužil. Mluvil tenkrát o utrpení. Když 
mluvil o soužení, bylo poznat, že to není 
teorie, že mnohé těžkos� prožil a ví, 
o čem mluví. 

Snad mi odpus�te tuhle smutnou 
úvahu ovlivněnou končícím létem. 

Smutnou? Záleží na tom, kam se 
vracíme. Pokud to naše „domů“ je to, že 
jdeme na místo lásky a pokoje, na 
místo, kde je bezpečí a radost, pak i když 
něco končí, tak to není pro nás tragédie.

Je konec léta a já si uvědomuji, že krátké 
není jen to, co je těžké a co doufáme, že 
už pomine. Jako by krásné věci byly 
ještě kratší. Ohlížím se za dovolenou. 

Než bylo pondělí, úterý, to byla doba. 
Říkala jsem si – paráda, je teprve úterý. 
No a najednou jsme jeli domů, ani jsme 
nevěděli jak. 

Nebo když byly dě� malé. Jak bych 
chtěla ty chvíle zastavit, dát nějakou 
smyčku, aby se ty krásné chvíle točily 
dokolečka a nepádily dopředu.

Pokud víme, kam směřujeme v životě, 
nemusíme žít plni strachu ze ztráty. 
I když s podzimem něco krásného končí, 
něco jiného začíná. A tak je to i s naším 
životem.

Mně se do pamě� vrylo, když citoval 
2. Korintským 4,17 - Toto krátké a lehké 
soužení působí přenesmírnou váhu 
věčné slávy. Dodnes si pamatuji: „Je to 
tak kratké, nebojte se.“

Luba Šťastná

ÚVODNÍK

Je to tak kratké
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Při jedné takové osvobozující zastávce 
spatřím přátele z církve. Stojí ke mně 
zády,  a tak mě nemohou vidět. 

A možná, že ani nevidí nádhernou 
duhu, které se nad nimi právě objevila. 
Jsou příliš blízko velikým domům, 
stojícím před nimi. „Vidíte tu nádher-
nou duhu?“ volám nadšeně. Otáčí se 
a nechápavě hledí na nebe. „Musíte jít 
blíž ke mně, domy vám zakrývají 
výhled,“ vysvětluji udivené dvojici. No 
vida, stačilo udělat pár kroků správným 
směrem a hned bylo jasné, z čeho jsem 
v takové euforii. Loučím se s nimi 
a v poklusu přemýšlím o tom, že duha je 
v Bibli popisována jako symbol Božího 
milosrdenství a věrnos�. Někdy se 
stává, že naše staros� a úzkos� jsou 
veliké jako domy v naší čtvr�. Stojíme-li 
blízko nich, s pohledem upřeným pouze 
na ně, může nám zmizet jistota Boží 
přítomnos�. Může se nám stát, že 
zapomeneme na skutečnost, že se nad 
námi klene Boží milosrdenství. Je třeba 
poodstoupit a podívat se z perspek�vy 
Božího slova. Udělat ve víře krok 
směrem k našemu nebeskému Otci, 

pohlédnout vzhůru, a tak znovu nabýt 
jistoty, že Bůh o nás ví a stále je s námi, 
přestože to právě necí�me nebo nás 
přemáhá strach a nejistota. Možná 
potřebujeme někoho, kdo nás vezme 
kolem ramen, ukáže nahoru a řekne: 
„Podívej!“  Nebo máme my někomu 
jinému takto přinést naději, ať již Boha 
zná, nebo za�m ještě ne. Pokud dnes 
budeme na bohoslužbě zpívat o tom, že 
Boží milosrdenství se nad námi klene 
tak, jako je nad námi vysoko nebe, 
pořádně se do toho opřu, činím 
předsevze� pod vlivem událos�. 

Tak jako každé ráno, i dnes se oddávám 
rannímu běhu se psem a snažím se 
z toho vytvořit zdraví užitečnou 
preambuli nového dne. Bohoslužba 
začíná až za několik hodin, a tak si 
užívám svůj úporný poklus, nad kterým 
by se skuteční běžci pravděpodobně 
potutelně usmívali. Snaha o napodobe-
ní běhu je naštěs� přerušována častými 
zastávkami Belly, což je naše natvrdlá, 
avšak velice přítulná čivava, kterou 
nadšeně zdraví všichni psi a dě� v Kutné 
Hoře. Klusající Bella občas nekompro-
misně zabrzdí, udělá stojku na předních 
tlapkách jako pes v cirkuse Humberto 
a během akroba�ckého pochodu 
vyčůrá do trávy SMS pro jednoho ze 
svých psích kamarádů. Pro mne vítaná 
příležitost na chvíl i  se vydýchat 
a popřemýšlet,  jaký zvolit  úvod 
dnešního kázání, které má být o naději.

Z ušlech�lých a hlubokomyslných úvah 
mne vytrhuje prudké zaškubnu�, 
komický pochod na předních packách 
a další SMS. Však už bylo na čase, sotva 
dech popadám. Co jsem to vlastně…? 
Aha, úvod k dnešnímu kázání o naději. 
Vždyť už to mám!  A vsadím se, že 
tentokrát nikdo podřimovat nebude! 
Možná…

Saša Štěpánovský, kazatel KS Kutná Hora

Neviditelná duha
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Co cí�l obhájce Abraham, když viděl 

výsledek soudu? Nejspíš zármutek, 

možná zklamání a pocit selhání… 

Muselo mu být při pohledu do údolí 

okamžitě jasné, že se v kdysi rozkvétají-

cím dvojměs� nenašlo ani deset 

spravedlivých, aby tento kraj stál za 

záchranu. A tak se můžeme pouze 

dohadovat, zda si v okamžiku pohledu 

na dýmající trosky měst byl jist životem 

svého synovce a jeho rodiny. Víme, že 

Abraham usmlouval Hospodina na 

deset spravedlivých a z dřívějška si 

pamatujeme, že se nám Lot jako 

spravedlivý příliš nejevil…  

S Abrahamem jsme se loučili na konci 

jeho zápasu o životy spravedlivých 

v Sodomě a Gomoře. Když si jeho 

odvážné licitování s Hospodinem 

zpětně přehrajeme, dojde nám, že je 

nejenom „otcem všech věřících“, nýbrž 

i prvním velkým přímluvcem a advoká-

tem spravedlivých. 

Z á v ě r e č n é  ř e č i  p ř e d  p o r o t o u 

Spravedlivého již zazněly, soud proběhl, 

přímluvce je postaven před výsledek:

Za časného jitra se Abraham vrá�l 

k místu, kde stál před Hospodinem. 

Vyhlížel směrem k Sodomě a Gomoře 

a spatřil, jak po celé krajině toho okrsku 

vystupuje ze země dým jako dým z hutě. 

Ale Bůh, když vyhlazoval města toho 

okrsku, pamatoval na Abrahama: 

poslal Lota pryč ze středu zkázy, když 

vyvracel města, v nichž se Lot usadil. 

(Genesis 19,27-29)

Jenže, jak už jsme z mnohých předcho-

zích vyprávění pochopili, Hospodinovo 

milosrdenství přesahuje milosrdenství 

lidské a někteří lidé nás nakonec i mile 

překvapí. Bůh na Lota a jeho rodinu 

pamatoval. Nevracejme se k nehezkým 

okamžikům poslední noci Sodomy, kdy 

pro zvrácenost obyvatel města šlo 

o život nejenom Hospodinovým 

poslům, nýbrž i Lota a jeho dcer. Raději 

zůstaňme u konstatování, že Hospodin 

nechal vyvést z místa zkázy Lotovu 

rodinu. Důvod vysvobození Lota, jak 

o mnoho stole� později čteme u jiného 

biblického autora, byl ten: že spravedli-

vý Lot byl sužován nezřízeným chová-

ním těch zvrhlíků…

Abraham, který stojí tváří v tvář 

spravedlivému rozsudku, to neví. 

O temném příběhu svého synovce se 

dovídá patrně později, zdali vůbec…

Lot následně odmítne s dcerami 

vystoupat na horu, proto je mu jeho 

zachránci dovoleno utéci do města 

Sóaru. Nicméně toto městečko vzápě� 

opouš� – možná proto, že se může 

A přeci, jak čteme, zkáze neunikli 

všichni. Lotova manželka se cestou 

ohlédla a proměnila se v solný sloup. 

Zase se vkrádá ta neodbytná otázka: 

Proč? Proč takový úděl téměř na dosah 

záchrany? Nejspíš proto, že Lotovna 

přihlížela Božímu soudu a následně 

zkáze druhých lidí, což jí nepřináleželo.

Petr Plaňanský

Temný příběh
aneb svědectví o zármutku a strachu

MUŽI
  NA HRANE
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obyvatelům zdát podezřelý �m, že on a 

jeho dcery jako jediní přežili strašlivou 

zkázu, která se rozpoutala v údolí. 

Nakonec se s dcerami uchýlí do jeskyně 

na hoře. A zde se odehraje něco pro nás 

zcela nepochopitelného – incest 

v rodině šťastně zachráněných uprchlí-

ků. Jako by se nemorální poklesky, které 

byly i s jejich nositeli spáleny žárem 

soudu, přeci jen na poslední chvíli 

přichy�ly šatu utečenců. Anebo jde 

o  zoufa lý  č in  t rauma�zovaných 

přeživších? Posuďte sami:

Napadá mě k tomu jedna možná příliš 

odvážná myšlenka: za�mco v Sodomě 

šlo o „nemorálnos� z rozmaru, ze 

sportu a pro zábavu“, zde jde o zoufalý 

čin zachování rodu a života. Nicméně to, 

co se zdá dobrým řešením v danou 

chvíli, se v průběhu stale� ukáže jako 

velký problém. Moábci a Amónovci se 

po několika stale�ch stanou zraňujícím 

ostnem v boku izraelského lidu, který 

vzejde z Abrahamova syna Izáka. 

Pro nás z dnešního příběhu však 

vyplývají dvě důležité skutečnos�: 

domýšlejme důsledky svých rozhodnu� 

a záměrů. A zachovejme si pokoru 

k tomu, abychom nesoudili druhé, 

pokud jsme se sami neocitli v jejich 

situaci. Nám soud nad druhými lidmi 

skutečně nepřísluší…

 

Tu řekla prvorozená té mladší: „Náš 

otec je stařec a není muže v zemi, aby 

k nám podle obyčeje celé země vešel. 

Pojď, dáme otci napít vína a budeme 

s ním ležet. Tak dáme život potomstvu 

ze svého otce.“ Daly mu tedy té noci pít 

víno. Pak vešla prvorozená a ležela 

s otcem. On však nic nevěděl, ani když 

ulehla, ani když vstala. Příš�ho dne 

řekla prvorozená té mladší: „Hle, na 

dnešek jsem ležela s otcem já. Dáme mu 

pít víno i této noci a vejdeš ty a budeš 

s ním ležet. Tak dáme život potomstvu 

ze svého otce.“ Daly mu tedy pít víno i 

této noci a mladší přišla a ležela s ním. 

On však nic nevěděl, ani když ulehla, ani 

když vstala. Tak obě Lotovy dcery 

otěhotněly se svým otcem. I porodila 

prvorozená syna a nazvala ho Moáb (to 

je Z otce zplozený); ten je praotcem 

Moábců až podnes. A mladší porodila 

také syna a nazvala ho Ben-amí (to je 

Syn mého příbuzného); ten je praotcem 

Amónovců až  podnes .  (Genes is 

19,31-38)

Všimněme si také toho, že jsou sice 

zmíněna jména synů vzešlých z incestu, 

nicméně jména Lotových dcer nezná-

me. Jako by byla zapomenuta, nebo je 

to snad zamýšlený trest? Opět stojíme 

před další nezodpovězenou otázkou…

Na temný příběh zkázy navazuje možná 

ještě temnějš í  př íběh traumatu 

přeživších, strachu, podvodu, opilství 

a krvesmilstva. To, nad čím nám rozum 

zůstává stát, je skutečnost, že po 

ohnivém představení, které máme 

v Sodomě za sebou, zde Bůh soudce 

nijak nezasahuje. Lot a spravedlivý?!

Lotovy dcery si pragma�cky spočítaly, 

že ženicha v kraji patrně již nikdy 

neseženou – utekly soudu, jsou bez 

majetku, v krajině jsou přivandrovalci. 

Tedy si poradily po svém.
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Viděla jsem svůj život do budoucna 

v péči o rodinu a dceru, v zajištění chodu 

domácnos� a volného času dě� po 

škole. Než přišel den, který změnil úplně 

všechno. Přišel bez varování, bez 

náznaku, že se k něčemu takovému 

schyluje. 

Vytvořili jsme si režim, který nám 

vyhovoval.  Bydlíme v domku se 

zahradou, kolem jsou lesy. Procházky 

našimi známými stezkami byl takový 

rituál téměř za každého počasí. Někdy se 

přidal i syn, ale ne moc často. Trochu mě 

to mrzelo, ale co se dá dělat. Se sestrami 

ho to nebaví. On už je přece velký kluk. 

Stále jsme si zpívaly. Holky to milovaly, 

uměly hodně písniček. Díky dceřině 

hendikepu jsem poznala spoustu 

nových přátel mezi rodinami dě� 

s Downovým syndromem. Když se 

podívám zpátky, jak jsem na začátku, 

v porodnici, propadala téměř beznaději, 

že mám dceru s mentálním pos�žením, 

a když vidím tu realitu teď, musím být 

opravdu Bohu vděčná. Stojí to za ty 

těžkos�, protože vždy, když dovolím 

Bohu, aby to vedl, On mě nezklame. 

Posiluje to moji důvěru v Něho. On pro 

mě nikdy nechtěl nic zlého. V jeho 

blízkos� je vždy láska. 

Mrazivý slunečný lednový den, nedlou-

ho po obědě. Vyrážíme s holkami na 

krátkou rychlou procházku, protože 

později už nám to nevyjde. Mladší dcera 

má anglič�nu pro mrňousky, tak 

musíme asi za půl hodiny nasednout do 

auta a odjet. Dvacet minut venku bude 

stačit. Vyběhneme kousek na protější 

kopec a půjdeme zpět. Ušly jsme asi sto 

metrů a za zády slyším volání. Otočím se 

a vidím starší paní jen ve svetru, jak na 

mne mává. Není jí  rozumět. Tak 

zastavujeme a čekáme na ni, než nás 

dojde. Holky si kreslí tyčkou do sněhu. 

Během času, kdy s paní hovořím, se má 

starší dcera vydala napřed. Asi ji to 

kreslení přestalo bavit.

Nebojím se, cestu zná, doběhneme ji. 
Rozloučím se s paní a s mladší dcerou 
běžíme po cestě nahoru. Je to samá 
zatáčka, takže daleko dopředu není 
vidět. Volám do lesa, ať na nás starší 
dcera počká. Nic. Les je úplně �chý. Jako 
by tudy nikdo nešel. Cesta je zmrzlá, 
stopy nejsou vidět. Volám manželovi, ať 
přijede. Volám mamince, ať si přijde 
pro mladší dceru. Má to sem kousek, 
bydlíme spolu v domku. Volání na dceru 
je bez odezvy. Modlím se, stále se 
modlím. Volám k Bohu, aby ji ochránil. 
Vždyť ji zná nejlépe. Ví o všem. Věřím, 
že má svého anděla, který ji chrání. Tyto 
dě� musí mít Boží ochranu, když jsou 
omezeny v oblas� rozumu. Běhám, 

Pavlína

Hospodin dal, Hospodin vzal
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Pravím: „Kéž bych měl křídla jako 
holubice, uletěl bych, usadil se jinde. 
Ano, daleko bych letěl, pobýval bych 
v pouš�, spěchal do bezpečí před 
náporem větru, před vichřicí.“ 

Vydalo Inspiramo

A vtom jsem ji uviděla. Pod vyhloube-
ným splávkem se pod ní probořil led. 
Přišla jsem pozdě. Držím v náručí svoji 
milovanou dceru a vím, že už tu se 
mnou není. Nic už nejde udělat, vrá�t 
zpět, rozhodnout se jinak. Nechci ji 
pus�t, nechci se jí vzdát… To přece není 
možné, toto není můj život, to nejsem 
já, to není pravda! To je nějaká haluci-
nace…  

Maminka při návratu z lesa uviděla 
stopy, které z cesty odbočily dolů. 
Pouš�m se po nich, běžím, jsou to 
určitě stopy mé dcerky. Nechápu, že se 
pus�la kamsi do neznáma, tak těžkým 
terénem. Ale co už. Určitě ji někde 
doběhnu. Stále volám. Křičím, aby mě 
slyšela, zastavila, počkala na mne. 
Stopy najednou končí v zamrzlém 
potoce. Je v něm vody asi tak po 
kotníky. Dobře, když chci na druhou 
stranu, musím do vody. Ale na druhém 
břehu stopy nejsou. Co je to za hlou-
post? To šla jako vodou dál? No, 
doufám, že to neodskáče nějakým 
prochladnu�m. Kam dohlédnu, nic 
nevidím. Ani stopy, ani dceru. „To přece 
není možné. Musí někde být!“ Běžím 
podél potoka a hledám stopy po obou 
březích…  

Příběh z knihy Nadějeplná (Ty jsi Bůh, 
který je věrný)

Už nepomohlo nic. Několikahodinové 
ož ivování ,  př ipravený  vr tu ln ík , 
modlitby ani zoufalé volání k Bohu 
o zázrak vzkříšení. Bůh si ji nechal 
u sebe. V lepším světě. 

Myslela jsem, že umřu s ní. Že ta bolest 
nejde přežít. Že se s ní nedá žít. Že už 
není důvod žít. Nebylo ve mně nic, co by 
nebylo zničené boles�. Ani jedna buňka 
v těle. Nebyl důvod ještě být. 

volám, hledám, co se to děje? „Jak to, 
že ji nemůžu najít! Tak rychlá přece 
není, nemohla dojít tak daleko!“ To 
�cho je tak děsivé. 

Všechny další dny byly v Boží režii. 
Postaral se o všechno. Rozloučení 
v kostele bylo krásné, plné naděje na 
shledání, až jednou i my opus�me tento 
svět. Po deví� letech v naší rodině jsme 
dcerku museli vrá�t Bohu. Nic nám tady 
nepatří, ani naše dě�. Prožívala jsem ty 
první měsíce, jako bych kráčela za 
Ježíšem po vodě jako Petr. Musela jsem 
se dívat na Něho a věřit Mu. Protože 
kdykoliv jsem na chvíli zapochybovala, 
začala jsem tonout v moři boles� a slz. 

Mocné byly modlitby a přímluvy těch, 
kteří na nás mysleli. Jsem za ně 
nesmírně vděčná. Držely nás při životě. 

Na Boha se nezlobím. Za zlé věci na 
světě nemůže On. Jsem vnitřně vděčná, 
že vším, co přichází, mohu projít 
s Pánem. Že On je Skála, která se 
nepohne, že On je Věrný, Milující 
a Milosrdný. A mám v Něm stálou 
naději. Naději, že znovu obejmu svoji 
milovanou dcerušku, že nás už nic 
nerozdělí. Mám naději, že je o ni 
postaráno, že jí nic nechybí, že v Božím 
království slzy ani bolest nejsou. 

Žalm 55,7–9

Knihu lze objednat na  h�ps://inspira-
mo.cz/

Foto: Karel Řežábek
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Co bylo vaší motivací zapojit se do 
pěstounství a co všechno jste zvažovali, 
než padlo konečné rozhodnutí?

(P) Mám malé dě� rád a bavily mě i ty 

vlastní, proto se mi ta myšlenka líbila. 
Ale jak už řekla Jitka, chtěli jsme mít 
j istotu, že naše dě� budou naší 
pozornos�, péčí a láskou saturované 
a v době jejich dětství a dospívání nám 
nebudou lézt do bytu úředníci a další 
cizí lidé. Snad se to podařilo, ale to by 
byla spíš otázka na naše mladé…

(J) Vždycky jsem si přála být s dětmi. 
Když naše dě� vyrůstaly, přijala jsem od 
Boha slib – naději, že se můžu starat 
i o jiné dě�. Petr viděl jako důležité, 
abychom pěstounstvím neomezili naše 

vlastní dě�, počkali jsme tedy, až se 
Zbyšek blížil k plnoletos�. Prošli jsme 
přípravou, která byla velmi důkladná, 
a museli jsme se zamýšlet nad různými 
úhly pohledu – jak to vnímá dítě, jak 
pracuje úřad, aj.

Jmenujeme se Petr a Jitka Plaňanš�. 
Svatbu jsme měli v roce 1990, máme 
4 dě�. Vlasta letos oslavila 30. 
narozeniny, Matoušovi je 28 roků, 
Elišce 24, Zbyškovi bude na podzim 20.

(J) Vystudovala jsem Střední ekono-
mickou školu, pár let pracovala, ale po 
svatbě jsem nemohla najít zaměstná-
ní. A potom jsem už měla plné ruce 
práce kolem dě�. Učili jsme se na 
prvním stupni ZŠ doma a myslím, že 
jsme si to všichni užili. Pak jsem byla 5 
let asistentkou ve speciální škole, to 
byla velmi obohacující zkušenost. 
I díky lidem, které jsem tam potkala.

(P) Jsem původní profesí elektrikář – 
slaboproudař se zaměřením na 
sdělovací techniku (ale to všechno, co 
jsem se učil, dnes patří už tak trochu 
do Národního technického muzea :)). 
Později jsem jel v klasickém modu 
„devatero řemesel – desáté bída“, 
posléze třináct let pracoval jako 
technický redaktor nakladatelství 
Návrat domů, nyní pracuji patnáct let 
jako duchovní  na plný úvazek 
v nymburském Křesťanském spole-
čenství, krom toho jsem lektorem na 
školách – tedy těch, kam mě pozvou.

Dočasné pěstounství 

Ptala se Milena Krumphanzlová

Dočasné pěstounství se již dostalo do povědomí široké veřejnosti jako alternativa ústavní péče. Přesto 
si jen málokdo dovede představit, co všechno obnáší, jaké přináší radosti, ale i strasti. Vy jste se stali 
dočasnými pěstouny až ve zralém věku poté, co jste již měli zkušenost s výchovou vlastních dětí. 
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Jak se tato péče dotýká každého z vás? 
Jaké jsou v pěstounství vaše role?

(J) Pro mě je to práce snů a splněný slib. 
Mít v náručí miminko, vidět, jak roste, 
jak se otvírá, dovolí si usmát se 
a důvěřovat.  Vlastní péče o miminko je 
na mně, Petr úspěšně komunikuje 
s úřady a soudy. V noci se dělíme 
o krmení, Petrovi nevadí ponocovat, má 
službu do půlnoci, já potřebuji jít večer 
spát a nevadí mi být brzy vzhůru, 
vstávám po půlnoci.

(P) Mě těší, když vidím svoji manželku 
šťastnou a naplněnou �m, co chtěla 
vždycky dělat. Snažím se ji maximálně 
podporovat – jak mi to čas umožňuje. 
A  v lastně s i  tak  t rochu už ívám 
„dědečkování“, už zase umím miminko 
vykoupat, přebalit, nakrmit, pochovat, 
uspat. No a když mrňousci povyrostou, 
baví mě s nimi dělat skopičiny: ksich�t 
se na sebe, tajtrdlíkovat s miminkem 
před zrcadlem, vyluzovat různé zvuky 
a později se válet po zemi nebo 
s miminky lézt po čtyřech. Za�m to jde, 
i když věk mi neúprosně přibývá a je 
občas těžší vstát z podlahy. :)

Jak skloubit péči o vlastní rodinu, práci 
kazatele, život (službu) ve sboru a další 
životní role s péčí o miminko?

(P) No, myslím, že Jitka je hodně 
schopná a těch sil a schopnos� má 
určitě mnohem víc než já… Ale nakonec 
v tom všem se spoléháme na Krista, 
v němž hledáme svou sílu.

Co by naopak mělo být varovným 
signálem, že tato služba není pro mě? 
(Někteří křesťané mají pocit, že by se z 
křesťanské lásky měli také do této 
služby pustit, ale neodhadnou svoje 
síly.)

(J) Milovat a předat. Dítě potřebuje, aby 
je někdo miloval. Bezpodmínečně. 
A pak mu dovolit milovat novou rodinu 
a ztra�t se z jeho života.

(P) No a dá se říci, že jsou požehnaně 
socializované :), ani jedna beruška se 
později nebála cizích lidí.

No, určitě to není práce pro každého. 
Chce to skutečně odhadnout své síly – 
f y z i c k é ,  d u š e v n í ,  p s y c h i c k é . 
Předpokladem je milovat dě� a také 
přijímat a pouštět dál. A pak mít dost sil 
a především trpělivos� na jednání na 
úřadech, soudech…

Co vám pěstounství dává? Co vám 
bere?

Máte nadále nějaký kontakt s dětmi, 
o které jste se starali? Proč ano/ne?

Obě rodiny nám občas pošlou fotku 
dě�, občas je navš�víme. Holčičky si nás 
nepamatují – a je to dobře. Přilnuly ke 
svým novým rodičům, zabydlely se 
v nových rodinách a jsou spokojené. 

Přišly nějaké nečekané situace, které 
vás zaskočily, negativně či pozitivně? 
Jak jste je řešili?

(P) Mě to předávání dál stojí „kýbl“ 
kapesníků – prostě jsem největší plačka 
naší rodiny, těžko se s mrňousky loučím. 
Zároveň vím, že jsme pro ně mohli 
udělat to nejlepší, co se dalo, a je to tak 
správné, že jdou do trvalé péče.

Co na základě vaší zkušenosti považu-
jete za nezbytné předpoklady, pokud se 
někdo chce přechodnému rodičovství 
věnovat?

Kolik jste již v dočasné péči měli dětí, 
v jakém jste si je brali věku a jak dlouho 
u vás byly?

(J) Mám pocit, že je to trochu výhoda – 
Petr je část dne doma, může občas 
miminko pochovat. Lidé ve sboru 

holčičky přijali s otevřenou náručí 
(hlavně sestry a mládežníci), pochovat 
si miminko je něco nádherného a jsem 
přesvědčená, že i děťátko vnímá, že je 
v láskyplném prostředí, i když jde 
z náruče do náruče.

(J) Za�m jsme měli v péči 2 holčičky, obě 
jsme přijali z porodnice. První byla u nás 
6 měsíců a dostala adop�vní rodiče, 
druhou jsme měli 8 měsíců a šla do 
dlouhodobé pěstounské péče.

(J) No jistě, každá situace je nová. Každé 
dítě má jinou paní na OSPODu, která je 
doprovází, a my s nimi musíme spolu-
pracovat. Nikdy nevíme dopředu kdy, 
kdo, kde, jak – je to velké napínavé 
dobrodružství a jsem ráda, že jsem tuto 
práci přijala od Boha. Je to nad moje 
lidské síly.

(P) Dát maximum v krátkém čase – je to 
takový „sprint lásky“, nepočítat si 
zásluhy a stát se postradatelným 
a nedůležitým, když nastane čas 
předání do nové rodiny. 

(J) Když jsme předávali druhou holčičku, 
byla už na mě velmi silně navázaná, 
nevydržela mě nevidět. Ani doma jsem 
nemohla zajít za roh. Uměla už lézt, 
následovala mě a pak mi objímala nohy. 
Měli jsme starost, jak přijme nové 
rodiče, jestli ji budeme moci opus�t. 
Bohu díky, předali jsme ji a ona okamži-
tě přenesla svou potřebu blízkos� na 
novou maminku a je spokojená, 
zabydlená v nové rodině. Maminka 
posílá šťastné fotky a moc jim to 
přejeme.

Máte pro naše čtenáře nějakou 
příhodu na závěr?

(J) Nemám pevnou pracovní dobu – ve 
skutečnos� 24 hodin denně, a to sedm 
dní v týdnu, ale můžu být doma nebo 
kdekoliv jinde. Být s dítětem mě 
neomezuje, jsem s ním stále a všude
– v obchodu, na úřadě, u lékaře, na 
návštěvě, na skupince, na výletě.

 

(P) Někdy si jednoduše opravdu nevíte 
rady, pak nezbývá než dělat to nejlepší, 
co umíte, a modlit se.

(P)  Holčičky vysí láme do ž ivota 
s Áronovským požehnáním a prosbou, 
aby měly možnost se ve svém životě 
setkat s milujícím Nebeským Otcem. 
Jsme vděční, že nás naše společenství, 
v němž sloužím, podporuje v našem 
úsilí „být tu pro potřebné a bezbranné“. 

Bere mi iluze o sobě. Když miminko 
pláče a pláče a nedá se u�šit, není 
snadné zůstat s láskou a úsměvem 
v pohodě…
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A mně se do těch rozporuplných pocitů 
najednou začne mísit i úsměv. Napadá 
mě, jak bych na tuhle situaci mohla 
reagovat. Nebo jak bych na ni bývala 
reagovala ještě možná před pár lety. 
Třeba: To je úplně v háji. Celé léto se na 
to těšíme, a nakonec nikam nepojede-
me. Nebo: Přesně to jsem čekala, 
vždycky se něco stane, zase nějaká 
komplikace jako vždycky. Nebo: Já jsem 
taková chudinka, proč mám pořád 
takovou smůlu? A co ty dě�? Tak moc se 
těšily a nic… Nebo bych horečnatě 
začala shánět jiný způsob, jak se tam 
dostat. Pobrat spacáky a stan do MHD 
by asi úplně nešlo a taky tam nic moc 
nejede… Taky bych mohla vymyslet 
několik možných scénářů, co udělám, 
pokud se nepodaří auto opravit.

Ale čas běží, je půl osmé večer a pán ze 
servisu nevolá. Na chvíli jako by mě 
neochvějný klid a důvěra opus�ly. 

Připadám si jako Petr, který si to vesele 
vykračuje po vodní hladině – jenže 
najednou přijde vítr, vlna – a on dostane 
strach. Kdyby ho nedostal, tak se 
nezačne topit.

Zítra ráno mám s dětmi vyrážet na jednu 
křesťanskou akci. Dcery se na to celé 
prázdniny těší. Bude tam program i pro 
ně, najdou si nové kamarády. Bude to 
pod stan, který jsme pro tuto příležitost 
koupily. Přemýšlíme, co všechno 
musíme mít s sebou, nakolik si tam 
i něco uvaříme… To by je prý moc bavilo.

Samozřejmě mám i trochu obavy. Sama 
s dvěma dětmi pod stanem jsem ještě 
nebyla. Jenomže pozdě odpoledne, 
když jedu natankovat, zjišťuji, že mi 
„nějak nefunguje“ spojka. Místo na 
benzínku mířím do servisu, který – 
kdybych jela tankovat, až nebude 
takové horko – už by byl zavřený. Sice 
mají plno práce, protože jsou před 
dvoutýdenní dovolenou, ale pokusí se 
večer nebo ráno to provizorně vyřešit. 
Pokud to nepůjde provizorně, tak budu 
muset počkat, až se vrá� z dovolené. 
Nemohly bychom odjet.

Rozesílám SMS a zprávy s prosbou 
o modlitbu. Pevně věřím, že se to 
povede, protože tento typ komplikací 
před požehnanými akcemi znám. 
Dokonce jdu dokoupit ještě nějaké 
potřebné věci a pokračuji v balení. Není 
toho málo.

Pocity smutku, beznaděje i rezignace 
moc dobře znám, a tak jsem vděčná za 
důvěru, kterou prožívám. Napomůžu jí 
tak, že nepřestanu balit a vše si 
přichystám, abych to už jen dala do 
auta. Až v situaci, kdy by to nešlo, budu 
hledat jiné řešení. A jsem vděčná, že se 
to nestalo včera, kdy jsme byly s dvěma 
z dcer na celodenním výletě v autě. 
Nebo že se to nestalo zítra odpoledne. 
Že jsem zas�hla servis. To vše jako by mě 
ujišťovalo, že On má vše ve svých 
rukách.

V půl deváté ráno mi přichází SMS: auto 
je opravené, můžete si pro ně přijít. 
A jako „bonus“ dostávám informaci, že 
tato provizorní oprava stačí a že není 
třeba kupovat nový válec pod spojku. Na 
akci jsme přijely jen o pár hodin později, 
než jsme měly v plánu, a o nic jsme 
vlastně nepřišly. Z těch několika dní a 
mnoha informací a darů bych možná 
vypíchla jednu, která je pro mě v tento 
moment nejzásadnější: „Všechno mohu 
v tom, který mi dává sílu“.

Jenomže taky si mohu říct, že prostě 
budu důvěřovat. Zrovna dneska ráno na 
mě při úklidu vypadl papírek, který jsem 
si kdysi někde psala, a na něm stojí, že 
nejhorší věc, která se mi v životě může 
přihodit, je, že by všechno šlo podle mě. 
Anebo že zlo kolem mě mi ubližuje 
pouze tehdy, když na ně reaguji špatně: 

strachem, nepokojem, smutkem, 
rezignací, živením hořkos� v sobě. Že 
nezáleží tolik na okolnostech, ale na 
mojí vnitřní reakci na ně.

Psáno pro Konzerva�vninoviny.cz 
Použito s povolením

Vykračovat si po hladině jako Petr

Kateřina Šťastná
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European camps na Ukrajině 

Tomáš Jeřábek

Hned na úvod bych rád napsal, že se 
necí�m být odborníkem na ukrajinskou 
problema�ku, a celý článek proto spíše 
berte jako soubor osobních zážitků 
a subjek�vních pocitů. 

Letos jsme spolu s některými dalšími 
mládežníky měli tu čest stát se součás� 
European camps na Ukrajině. Když jsem 
na jaře obdržel nabídku, zda bychom 
nechtěli pomoci jednomu ze sborů ve 
Lvově uspořádat camp pro mládež, 
téměř okamžitě jsem věděl, že ano, chci 
jet. English campy jsem pomáhal na 
Kutnohorsku před lety rozjíždět a tak 
nějak mi přirostly k srdci. Zde byla 
příležitost si je vyzkoušet také z druhé 
strany a jako tým cizinců podpořit 
místní sbor. 

Před naším odjezdem do Lvova jsem se 
setkal s různými reakcemi lidí na náš 
plán. Někdy to byly reakce obdivné, 
často překvapené, někdy takové ty 

n e v ě ř í c í  „ A  t o  s e  n e b o j í t e ? " . 
Nebojím? Ano, ze začátku jsem si žádná 
rizika nepřipouštěl, ale jak se čas 
odjezdu přibližoval, čím dál více mě 
začínal �žit pocit zodpovědnos� 
nejenom za svou práci, ale i za bezpeč-
nost celého týmu, který na Ukrajinu 
povedu… Vážnost situace jsem si 
naplno uvědomil, když týden před 
naším odjezdem dopadly do Lvova tři 
ruské rakety vypálené z Černého moře. 
Jedna z raket zasáhla budovu těsně 
vedle modlitebny sboru, se kterým 
jsme spolupracovali. V tu chvíli jsem si 
uvědomil, že opravdu potřebujeme 
Boží milost a vedení a jsem moc vděčný 
za podporu naší církve, a to nejenom 
prak�ckou, ale i modlitební, kterou 
jsem osobně den co den během naší 
služby až téměř hmatatelně pociťoval.  
Když jsme po několikahodinové cestě 
překročili polsko-ukrajinské hranice, 
člověk si i přesto, že žádné tanky ani 

výbuchy nevidí, uvědomí: „Teď jsem 
poprvé v zemi, co je oficiálně ve válce“ 
… Je to opravdu milost, že žijeme v zemi, 
která už několik generací válku na svém 
území nepamatuje. Je to opravdu 
milost, že před spaním se nemusíme 
modlit za čisté nebe bez raket, že nám 
sirény znějí jenom první středu v měsíci, 
kdy je jejich zkouška, a že naše první 
otázka, když se ubytováváme v cizím 
městě, nemusí být: „A kde je tady 
nejbližší úkryt?“ To, že kluci, co ukončí 
studium, se mohou chvíli porozhléd-
nout po světě a pak si pomalu začít 
hledat práci a budovat kariéru, bereme 
jako samozřejmost. Na Ukrajině 
každému, kdo ukončí studium, přichází 
hned druhý den povolávací rozkaz 
a jedinou výjimkou jsou �, kteří měli to 
štěs� a hned se jim povedlo sehnat 
zaměstnaní v kri�cké infrastruktuře. Na 
pokoji se mnou nocoval třiadvace�letý 
kluk s nohou v sádře – střepina od 

Karpaty, vesnička, kterou jsme procházeli při naší bojovce během campu. 
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Často se dočteme o neschopnos� 
ruského velení a o tom, jak Ukrajina 
vítězí. Ano, je to zázrak, že se jim 
povedlo postup nepřátel zastavit, 
a dokonce se dostat na některých 
místech do ofenzivy, ale realita bojiště 
je taková, že těžké ztráty jsou na obou 
stranách a Ukrajina nutně potřebuje 
naši podporu. Myslete si, co chcete, ale 
oni tam opravdu bojují i za mír v našich 
končinách, protože bojují pro� agresi, 
která pokud by se nezastavila tam, tak ji 
budeme muset zastavovat zde. A kdo 
ví, zdali by se v našich končinách našlo 
tolik odvahy jako na Ukrajině… 

Na otázku, jak si zvládá i přesto 
všechno udržet zdravý rozum, mi 
odpovídá: „Víš, já jsem se naučil 
všechny těžké věci, co jsem viděl a zažil, 
každý den probírat s Bohem, to mi 
pomáhá a bez toho bych už tady 
nebyl.“ Hned mě proběhlo hlavou, co 
jsou vlastně moje staros�? A proč na 
tuto základní věc sám tak často 
zapomínám? Vždyť Bůh nám na tolika 
místech v Písmu připomíná, že nám 
chce být nablízku, chce nás vyslech-
nout a chce s námi trávit čas v osobní 

přítomnos�. Exodus 33,11  Hospodin 
mluvil s Mojžíšem tváří v tvář, tak jako 
mluví člověk se svým přítelem…

Co se západní Ukrajiny týče, život zde 
běží vcelku normálně, camp na první 
pohled vypadal jako ty, které jsme 
dělali u nás v Čechách, a při návštěvě 
Lvova jsem měl pocit, jako když se 
procházím Prahou. Na první pohled… 
Když se ovšem podíváme více do 
hloubky, tak na příběhu téměř každého 
účastníka bychom našli stopy boles� či 
nejistoty, kterou s sebou válka nese. 
Jsou to často drobnos�, které nejsou 
hned zřejmé, ale přehlížet je nelze. 
Strach o budoucnost, ztráty majetku 

granátu, který jim spadl do krytu, mu 
skončila v noze. Na první pohled 
usměvavý mladý muž, který když začal 
vyprávět své příběhy z bojiště, tak jsem 
měl slzy v očích. Ano, člověk ve věku, 
kde moje největší starost byla, co večer 
rozkoukat za seriál a jakou barvu rámu 
na kolo si pořídit, je součás� hrdé 
ukrajinské armády již od začátku války 
a dnes a denně se setkává se smr� 
a utrpením.

Karpaty

Sál, kde jsme se scházeli 
před večerním programem.

Společná fotka, na plakátu 
je vidět název letošního campu 

„Part of the plan = Součás� plánu“.

Náměs� ve Lvově 
– je to opravu krásné město, 
kam bych se moc rád vrá�l. 

Můj spolubydlící Max, 
o němž se zmiňuji v článku.Je čerstvě 
ženatý, svatbu museli plánovat dost 

ve spěchu, protože vše museli s�hnout, 
než se mu zahojí noha. Koncem září se 

pravděpodobně opět vrací na frontu. 

Karpaty

Část našeho týmu… 
Lidská blízkost nám 

tu byla ihned zřejmá 
a jsem si jist, že to 

není jen nynější 
aktuální situací.
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P i d i p o v í d k a 
Správná odpověď - 203 slov 

a často i blízkých osob. Ukrajinci jsou 
hrdý národ a jsou odhodláni dotáhnout 
válku až do vítězného konce. Je to vidět 
na každém rohu, lidé s tričky „Sláva 
Ukrajině“, vlajky v oknech či žlutomodré 
lešení u rekonstruované budovy. Avšak 
když jsme večer v parku byli svědky, jak 
do armády odvádějí mladé kluky, kteří 
popíjeli v hloučku asi 10 metrů za námi, 
nebyl to zrovna příjemný zážitek. 
Odhodlání tu je, ale lidí, co mohou 
bojovat, zoufale ubývá… modleme se za 
ně, opravdu to potřebují! 

Společné hry na campu – užili jsme si zde spoustu zábavy.

Naše jídelna – překvapilo mě, že běžně nepoužívají nůž, k jídlu dostanete jen lžíci na polévku a vidličku.

Příjezdová cesta k zařízení, kde jsme byli ubytováni.
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Rozhovor s Lucií Římanovou

Ptala se Jolana Kaletová

Lucko, jaké jsou tvoje současné životní 
role, kdo jsi?

Představíš nám svou rodinu?

Za to může kamarádství ☺. Byly jsme 
taková par�čka čtyř nebo pě� holek, 
které měly dě� v předškolním věku 
a uvažovaly jsme, jak nejlépe své dě� 
rozvíjet. Byly jsme nadšené z domácího 
vzdělávání, a tak jsme se začaly scházet 
a zkoušely jsme si navzájem učit dě�, 
resp. některé z nás. A mně se to natolik Mám manžela a čtyři syny. Můj muž 

Artur je srdcem i duší muzikant, to 
znamená, že hudbou se nezabývá jen v 
práci, ale často přijde domů, sedne za 
klavír a hraje. Náš nejstarší, patnác�letý 
syn Áron, miluje deskové hry, má dobře 
vyvinuté logické myšlení a na základě 
toho všechno dělá. Pak máme třinác�-
letá dvojčata. Starší David je komunika-
�vní extrovert, který miluje lidi kolem 
sebe. O pár minut mladší je Nátan. To je 
citlivý, přemýšlivý člověk se srdcem na 
dlani. Nejmladšímu Judovi je deset, je 
to smíšek, který miluje radost a snaží se 

ji všude rozdávat. 

Jsem manželka ☺, matka, pořád jsem 
dcera svých rodičů, jsem učitelka, 
někdy se pokouším být textařka, a ještě 
sloužím ženám ve službě „Obnovení 
základů”. A pak jsem přítelkyně různým 
krásným lidem a v neposlední řadě 
jsem dcera svého Nebeského Otce.

Vaše děti se učí v domácí škole. Jak jste 
se pro ni rozhodli?

V minulých číslech jsme uveřejnili upoutávku na knihy pro děti Čtení pro Árona a Čtení pro Nátana. Dnes 
vás v rozhovoru seznámíme s jejich autorkou, ženou mnoha povolání.

Lucie Římanová, energická, usměvavá žena nám dovolila nahlédnout do svého života. Pojďme tedy dál …
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CESTOMÁNIE

A nevýhodou je to, že dě� nemají více 
feedbacku (zpětné vazby), což by mohly 
mít, kdyby byly ve škole, a taky sociální-
ho kontaktu. Mají více času na vypraco-
vání školního zadání, tudíž nejsou tak 
rychlí (např. v psaní) jako dě� ve škole.

No a když se nám měl narodit syn Áron, 
tak jsme hledali nějaké audio biblické 
příběhy pro dě�, které bychom synovi 
pouštěli, ale před 15 lety toho moc 
neexistovalo, pouze v polš�ně nebo 
v anglič�ně. V tom čase Artura napadlo, 
že bychom něco Áronovi napsali sami a 
že by nám možná pár kamarádů 
pomohlo. Nakonec z toho vzniklo 
cédéčko pro dě� nazvané Čtení pro 
Árona.  Poté jsem se pokoušela 
o nějakou poezii, z toho vzniklo 
Leporelo pro maminky, no a to byly 
takové ty začátky. 

Každé Čtení je trochu jiné. Čtení pro 
Árona je napsané takovou jednodušší 
formou, zejména pro předškolní věk 
‚a dě� prvního stupně. Účinkuje tam 
skupina interpretů různého věku cca 30 
lidí, kteří buď zpívají nebo recitují 
básničky a vyprávějí příběhy od Adama 
po Mojžíše. Následovalo Čtení pro 
Davida, které už cílí i na dě� 2. stupně, 
ale i 1. stupeň a předškoláci to snášejí 
dobře�. Opět jsme poprosili herce, 
zpěváky, muzikanty, aby nahráli 
písničky, básničky a namluvili texty, a to 

Nemyslím. Řekla bych, že je to cesta pro 
toho, kdo jednak na to má čas, jednak 
musí hodně ch�t. Je spousta lidí, kteří 
potřebují dělat v životě jiné věci, 
a někdy to prostě nejde nebo prostě 
vědí, že to pro ně není. Domácí 
vzdělávání byla docela náročná škola 
i pro nás, rodiče. Byly momenty, kdy 
jsme to chtěli vzdát, protože jsme 
zjis�li, že některé věci nefungují tak, jak 
jsme si představovali, ale nakonec jsme 
to vybojovali. Teď, když už doma učíme 
přes 10 let, se to dá zvládnout, ale 
začátky byly docela náročné.

No, velkou výhodou je, že si dě� 
vychováváme sami, a my, rodiče, na ně 
máme největší vliv. Taky víme, co naše 
dě� umí a co se jim „leje” do hlav. 
Myslím, že v naší rodině není snad 
žádné téma tabu, ale probíráme si to 
sami. Například o sexuální výchově se 
bavíme s kluky tak, jak to považujeme 
za správné. Také každé ráno jako rodina 
společně trávíme čas s Bohem. Určitě 
mluvíme s dětmi i o jiných nábožen-
stvích, zvycích a věcech, které jsou 
kolem nás. A pak se samozřejmě učíme i 
základní předměty jako ve škole, ale 
děláme to projektově. Kluci si učivo 
můžou více osahat.

Vím, že teď už děláš i povinné pravidel-
né přezkoušení dětí z domácích škol; 
co bys poradila rodičům začáteční-
kům?

zalíbilo, že jsem při tom zůstala. 
S manželem jsme se za to modlili, 
hledali jsme před Bohem, jestli je to 
cesta pro nás. Nedokázali jsme si 
představit, co to bude obnášet, ale 
nakonec jsme do toho šli a jsme za to 
moc rádi.

Někdy v pubertě jsem začala psát, 
protože mě to bavilo. Pak mě oslovila 
Beata Morávková, nyní Hlavenková, 
jestli bych jí otextovala nějaké písničky. 
Tak jsem jí něco poslala a myslím, že 
z toho vznikla jedna písnička. Byla to 
dobrá škola i zjištění, že ne každý můj 
text je skvělý ☺. Následovalo působení 
ve skupině PSSST. Jednalo se o skupinu 
lidí, kteří přes pantomimu, tanec 
i divadlo na ulici i na jiných místech 
mluvili o Bohu. Vedly jsme tuto skupinu 
s  Urszulou Baran.  Pozděj i  j sme 
s manželem, Jakubem Tomoszkem, 
Vlas�kem Ciesarem a Janou Bílou 
napsali muzikál Jákob. To bylo vlastně 

docela velké dílo – a taky škola. 
V muzikálu mimo jiné došlo i ke 
spolupráci více textařů a já jsem později 
zjis�la, že se mi to strašně líbí, taková ta 
různorodost.

Jaké jsou výhody a nevýhody domácí-
ho vzdělávání?

Myslíš si, že domácí škola je cesta pro 
každého? 

Často rodičům říkám: hlavně se 
nestresujte a zkuste zapomenout 

všechno, co vás naučili. Nejlepší cesta 
je, když jste před jakýmkoliv problé-
m e m ,  m a t e m a � ko u ,  č e š � n o u , 
přírodopisem, zeměpisem… uvědomte 
si, co opravdu chcete dě� naučit, ne, co 
vám říkají učebnice, a pak je to zkuste 
naučit tak, abyste to chápali i vy a užili si 
to spolu. Matema�ka a češ�na jsou 
základní předměty, tam je nutné držet 
se osnov, ale například v přírodovědě je 
obrovská škála možnos�, můžete dělat 
různé projekty a taky není nutné učit se 
uvnitř. Můžete se učit venku a prostě 
zkoumat a pozorovat. Já hledám takové 
způsoby učení, aby mě to bavilo, a když 
to baví mě, tak doufám a věřím, že to 
bude bavit i dě�. Když mě to nebaví, tak 
je to taky nebaví. Tak to ale asi funguje 
všeobecně. 

Zmínila jsi, že jednou z tvých rolí je 
i textařka. Jak ses k psaní dostala a co 
všechno už máš na svém kontě? 

Teď už držíme v rukou váš třetí projekt, 
co se týče edice Čtení – Čtení pro 
Nátana, vašeho třetího syna. Jak se 
posunulo od toho prvního? Změnila se 
nějak cílová skupina, změnily se 
metody, formy, styl?
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na téma od Jozua po krále Davida. 
Tentokráte nás Čtení připravovalo asi 
60. A v tom tře�m, což je Čtení pro 
Nátana, tak to je spíš pro dě� školou 
povinné, protože jsou zde zpracována 
těžší témata. První dvě CD jsou zase 
pojata jako příběhy, písně, básně 
zabývaj íc í  se  ž ivoty  Ša lomouna 
a proroků. Tady jsme se prali s �m, jak 
dětem přiblížit starozákonní proroky, 
protože všechno po Šalomouna jsou 
krásné, dobře zpracovatelné příběhy. Ty 
jsme zpracovali ve stylu předešlých 
Čtení. Ale tře� cédéčko, které je 
součás� Čtení pro Nátana, se věnuje 
výhradně prorokům. To jsme zpracovali 
téměř jako muzikál. Zpočátku jsme 
netušili, jak problema�ku Abakuka, 
Micheáše, Joela i ty méně známé 
proroky pro dě� uchopit. Pak nás 
jednou navš�vil náš kamarád Tomáš 
Špirka, náš dvorní zvukař, a ten řekl, že 
na prorocích SZ je zajímavé to, že každý 
z nich mluví o Kristu. To nás nakoplo. Ve 
tře�m CD se tedy starozákonní proroci 
setkají. Všichni jsou po smr� a nacházejí 
se někde, nikdo neví kde (nechceme se 
pouštět do teologických otázek), a na 
tom místě mluví o tom, co zažili na zemi. 
Takže se dě� lehce seznámí nejen 
s některými proroky, ale i s biblickými 
texty, které mluví o Kristu.

Mohla bys něco říct o své službě 
ženám?

Jmenuje se Obnovení základů (h�-
ps://www.restoringthefounda�ons.or-
g). 

Vznikla v USA, založili ji manželé 
Kylstrovi. Tato služba je známá téměř po 
celém světě, u nás za�m slouží čtyři 
služebníci, z toho jeden muž, takže tuto 
službu mohou využít i muži. Jedná se 
o modlitební službu, která je postavena 
na biblických základech, centrem 
setkání je Ježíš Kristus. Lidé, kteří 
přicházejí, jsou často nějakým způso-
bem zranění nebo mají problém, který 
je �ží. Společně se dvě sloužící ženy a 
jedna přijímající žena modlí, studují Boží 
principy a spolupracují s Bohem, který 
odkrývá příčiny, které mají vliv a mohou 
bý t  zd ro j em d aných  p ro b lémů . 
Pomáháme lidem přicházet ke Kristu 
a přijímat jeho uzdravení zaslíbené 
v Božím slově.

(kontakt: ).obnovenizakladu@email.cz

Říkala jsi, že učíš, zkoušíš, tvoříš, máš 

službu. Jak odpočíváš? 

To je dobrá otázka. Záleží na období, ale 
teď mi asi nejvíce pomáhá jedna věc, 
kterou jsem se naučila v rámci Podzimní 
dílny pro ženy s lektorkami z Polska 
Cieszkou Żółtko a Monikou Wierz-
bickou. Holky nabízely různé recepty na 
to, jak se věnovat aspoň na chvíli sobě a 
jak odpočívat. Mně se velice osvědčil 
ranní dýchánek s Kristem :).  Tzn. ráno si 
udělám čaj, vezmu si ho ven a jdu se tak 
na 20 minut projít. Před�m nezapínám 
mobil ani počítač. Prostě se obleču 
a vyrazím, jdu a vykládám si s Bohem. To 
je takový relax, že potom můžu nastar-
tovat den a fungovat.

Máš nějaké plány do budoucna? 

Ano, mám plán, že chci s manželem 
dodělat poslední Čtení - zpracovat Nový 
zákon. To bude Čtení pro Judu. Potom 
mám své soukromé ženské plány, které 
doufám, že někdy vyjdou. 

Na internetu je možné dohledat více, 
zatím sice jen v angličtině a polštině 
(https://odnawianiefundamentow.or-
g), ale už se rýsuje tato služba i v češtině

To zní zajímavě, budu se těšit na 
pokračování našeho povídání za pár 
let☺ 

https://restoringthefoundations.org/
https://restoringthefoundations.org/
https://restoringthefoundations.org/
mailto:obnovenizakladu@email.cz
https://odnawianiefundamentow.org/
https://odnawianiefundamentow.org/
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Biblický kvíz

Soňa Rovnaníková

Aktuální výsledky výzkumné studie Dě� 
a nová média společnos� Nielsen 
Admosphere ukázaly, že české dě� ve 
věku 6–11 let stále tráví svůj volný čas 
nejčastěji sledováním televize. Každý 

den se věnují této ak�vitě zhruba tři 
čtvr�ny dě� ve výše uvedeném věku. 
Dě� ve věku 12–14 let sledují televizi již 
méně často (pouze 60 % dě� deklarova-
lo každodenní sledování), nicméně 
i v této skupině patří televize stále mezi 
první tři nejčastější volnočasové ak�vity 
– hned po elektronické komunikaci 
s kamarády (63 % dě� každý den – 
Skype, Messenger atd.) a návštěvě 
sociálních sí� (každodenně 62 % dě�).

Je všeobecným jevem dnešní doby, že 
mnoho dě� málo čte. Nejen Bible, ale 
knihy obecně to mají v konkurenci 
různorodé zábavy “na jeden klik” 
v telefonu opravdu těžké. Ve srovnání 
se sledováním filmů, seriálů a krátkých 
videí na YouTube vyžadují od dě� 
určitou dávku soustředění a úsilí, ve 
srovnání s elektronickými hrami jsou 
zase málo interak�vní. Není tedy divu, 
že podle mnoha výzkumných studií 

nepatří v současné době četba knížek 
ani k nejčastějším, ani k nejoblíbeněj-
ším volnočasovým ak�vitám českých 
dě�. Čtení knížek je u nich spojeno tak 
trochu s nudou.

PŘEDSTAVUJEME

Ať už jste rodič, pracovník ve sborové službě dětem nebo prostě jen občas přemýšlíte nad dětmi 
v církvi, možná už vás napadlo, jak jsou na tom křesťanské děti se znalostí Bible. Asi nikdo nepo-
chybuje o jejím stěžejním významu pro náš život. V Písmu na toto téma najdeme nesčetně připomí-
nek a sami s větším či menším úspěchem pracujeme na tom, aby v nás Boží slovo bylo hluboce 
zakořeněné a přinášelo ovoce, jak o tom píše král David v Žalmu 1:

Blahoslavený je muž, který nežije podle rady ničemů, na cestě hříšníků se nezastaví a v zasedání 
posměvačů neusedne, ale oblíbil si Hospodinův zákon, nad jeho zákonem rozjímá ve dne i v noci. Bude 
jako strom zasazený u přívodů vody, který ve svůj čas přináší ovoce a listí mu neopadává a vše, co 
dělá, se daří. (Žalm 1,1-3, ČSP)
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Ať jsou tato slova, která � dnes 
přikazuji, ve tvém srdci. Opakuj je (také 
„vštěpuj” nebo „vrývej”, kralicky „budeš 
je často opětova�”) svým synům, mluv 
o nich, když pobýváš ve svém domě, 
i když chodíš po cestě, když ležíš, i když 
vstáváš. (Dt 6,6-7)  

Ve Spojených státech je Bible Quizzing 
jedním z největších programů, které 
U n i t e d  P e n t e c o s t a l  C h u r c h 
Interna�onal nabízí. Co se týče věku 
dě�, které mohou soutěžit, vedoucí si 
zvolili heslo „čím dříve, �m lépe“ 
- v České republice je soutěž otevřená 

pro hráče už od první třídy (je třeba, aby 
dě� uměly číst) do věku 15 let. A je 
jasné, že čím dříve dokážeme přinést 
Slovo Boží do jejich životů, �m větší 
příležitost máme být svědky toho, jaký 
má Slovo věčný dopad.

Jaká je historie Biblického kvízu?

Biblický kvíz (v originále Junior Bible 
Quiz) vznikl v sedmdesátých letech 
v nedělní škole sboru Assemblies of 
God v USA jakožto aplikace slova 
z Deuteronomia:

Kvíz tvoří 576 otázek nejrůznějšího 
druhu, které se týkají jak struktury, tak 
obsahu Bible. Tento soubor otázek 
vznikl současně se soutěží a od té doby 
přetrvává v téměř nezměněné podobě, 
s jednou úpravou v roce 2002. Otázky 
jsou rozděleny podle bodových hodnot 
a ob�žnos�: 10 bodů (288 otázek), 20 
bodů (192 otázek) a 30 bodů (96 
otázek).  Každá bodová hodnota 
zahrnuje otázky týkající se základního 
obsahu Bible, paměťového osvojení 
Písma a teologie. 

Zhruba tře�na dě� na úrovni první 
nebo druhé třídy čte knížky každý den, 
na druhé straně zhruba 20 % dě� v této 
věkové skupině uvedlo, že nečte nikdy – 
to však bylo ovlivněno i �m, že výzkum 
proběhl na podzim, kdy se řada dě� v 
první třídě teprve číst učí. S rostoucím 
věkem dě� ale frekvence četby knížek 
postupně klesá. K největšímu poklesu 
pak dochází na druhém stupni základní 
školy (mezi věkovými kategoriemi 
10–11 a 12–14 let).  V rámci nejstarších 
ročníků základní školy čte denně již 
pouze 14 % českých dě�. V této věkové 
kategorii se také nejvíce prohlubuje 
rozdíl ve čtenářství mezi dívkami 
a chlapci. Dvanáct procent chlapců ve 
věku 12–14 let dokonce uvedlo, že 
knížky již vůbec nečtou.

Při oficiálních kolech se soutěží V kontextu těchto informací je tedy 
nezbytné zamyslet se nad �m, jak naší 
nové generaci čtení Božího Slova 
zpříjemnit a přiblížit.  Miroslava 
Smetanová, koordinátorka Biblického 
kvízu v České republice, vzpomíná: 
„V předchozích letech jsme v rámci 
práce Odboru dě� Apoštolské církve 
pořádali dětskou soutěž ve znalostech 
Bible korespondenční formou, ale 
vnímali jsme, že tato cesta už je dnes 
málo atrak�vní. Z USA jsem znala 
Biblický kvíz ve formě vědomostní 
soutěže, spojující získávání biblických 
znalos� s napě�m a zábavou, a dlouho 
jsem toužila, aby jej mohly poznat i 
české dě�. Za čas se mi naskytla 
příležitost kvíz konečně přenést do 
českého prostředí, avšak potřebovali 
jsme s realizací pomoci od někoho 
zkušeného. Oslovili jsme několik lidí, ale 
nevyšlo to. Nakonec jsme po modlit-
bách objevili na Facebooku člověka, 
který doslova žije pro to, aby mo�voval 
dě� k poznávání Bible. Oslovili jsme ho 
a vznikla z toho nejen skvělá spoluprá-
ce, ale i přátelství. Tento muž, Brian 
King, býval národním koordinátorem 
soutěže v Severní Karolíně, ale nyní se 
svou ženou Jean tráví velkou část roku 
�m, že cestuje a pomáhá začínajícím 
organizátorům soutěže nejen u nás 
v ČR, ale i v Rumunsku a v Africe. Z toho 
my jediní máme všechny materiály již 
v rodném jazyce.”   
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V pořádání  soutěže  j sme ještě 
v začátcích a učíme se za pochodu, 
nicméně členové šes� týmů, které našly 
odvahu se letos soutěže zúčastnit, si 
celou akci užili a prý se za rok zase vrá� :-
) Nejúspěšnější jednotlivci i týmy si 
odvezli cenné trofeje - putovní poháry 
letos zamířily do Kladna a Jihlavy. Každý 
ze soutěžících navíc získal svoji osobní 
kokardu s „hodnos�”, na kterou se mu 
podařilo dosáhnout. Kokardy jsou 
součás� systému individuálního 
zdokonalování ve znalostech Bible, 
který začínáme budovat a který by měl 
umožnit i dětem, které z nějakého 

důvodu nemají možnost zapojit se do 
nějakého týmu (jsou z malého sboru, 
bydlí daleko apod.), aby byly součás� 
celostátního společenství Biblického 
kvízu.

v týmech po 4 hráčích (mladší kategorie 
6-10 let a starší 11-15 let) a dě� 
odpovídají pomocí hlasovacího zařízení. 
Každé kolo obsahuje 20 otázek slože-
ných z předem daného počtu otázek za 
10, 20 a 30 bodů. Pravidla pamatují i na 
to, aby soutěž neovládl pouze jeden 
hráč - jakmile hráč zodpoví 6 otázek 
správně, jeho tým získává 10 bonuso-
vých bodů, ovšem tento hráč v daném 
kole končí. Kromě znalos� jednotlivce je 
tedy důležitá i dobrá spolupráce 
a strategie celého týmu.   

V Biblickém kvízu jsme za�m uspořádali 
jedno nulté zkušební kolo (v loňském 
roce) a jedno oficiální kolo (letos 
v dubnu). Letos se souběžně konal 
Junior Bible Quiz i v domovském sboru 
Briana a Jean Kingových a tak nás mohly 
prostřednictv ím v ideonahrávky 
pozdravit dě� soutěžící v Americe a my 
zase je. :-) 

Výhod kvízu je však více než jen trofeje 
a ocenění. Dě� se především učí Boží 
slovo a mají příležitost přebývat tak v 
Boží blízkos�, učit se o tom, jaký Bůh je a 
co dělá. Příprava na kvíz spolu s rodiči 
nebo vedoucími nedělní školy obohacu-
je dosavadní ak�vity a vytváří mnoho 
možnos� k rozhovorům o Bohu. 
Zlepšuje také studijní návyky dě�, 
pomáhá jim rozvíjet dobré postoje při 
výhrách a prohrách a umožňuje jim 
cestovat a setkávat se s dětmi z celé 
České republiky. Tyto vztahy se mohou 
proměnit v přátelství na celý život.

Naší vizí je také propojovat dě� jak při 
celorepublikovém kole Biblického kvízu, 
tak i při dílčích soutěžích mezi jednotli-
vými sbory během roku, a to bez ohledu 

na denominaci.

V Biblickém kvízu je ovšem možné 
soutěžit prak�cky jakkoliv - v rodině, 
skupině dě� nebo trénovat samostatně. 
Jako pomůcku pro učení kvízových 
otázek jsme připravili sadu všech 576 
kvízových otázek na prak�ckých 
kar�čkách v pevném boxu.

Celý box nebo jen část kar�ček si 
můžete snadno vzít kamkoli s sebou 
a využít tak čas při čekání, při setkání 
s kamarády apod.

Box s kar�čkami je k zakoupení 
v nakladatelství Křesťanský život: 

e-shop zde.

Kromě boxu připravujeme také sešit se 
všemi otázkami a odpověďmi, pravidly 
soutěže a různými náměty na hry 
spojené s Biblickým kvízem – k dispozici 
by měl být na podzim letošního roku.

Na závěr jsme požádali  několik 
soutěžících a jejich rodičů o jejich 
dojmy ze soutěže.

Za drobný příspěvek je možné získat 
přístup na online kvízy na Youtube 
a trénovat na tabletu nebo telefonu. 
Ukázkový kvíz je možno shlédnout zde: 
Biblický AC kvíz - (Ukázkový kvíz) - 
YouTube  

H, soutěžící: Na Biblickém kvízu se mi líbí 
VŠECHNO! Známe více Bibli.

A, E, K, V, soutěžící: Soutěž nás mo�vuje 
učit se věci z Bible, máme možnost 
soutěžit a něco vyhrát, rády dostáváme 
poháry a medaile :-) Máme je pak doma 
vystavené a nevěřící kamarádi se díky 
tomu na kvíz ptají a „závidí”, že máme 
díky chození do církve takové možnos� 
soutěží. Líbí se nám, že si díky tlačítkům 
připadáme jako v televizní soutěži. 
A potkáme kamarády z jiných sborů. A je 
tam dobré jídlo :-) 

V, maminka: Jako rodič vnímám skvělou 
příležitost, jak díky Biblickému kvízu 
trávit čas se svým dítětem nad Božím 
slovem, a to hravým způsobem. 
Můžeme rozebírat různé pasáže veršů, 
které mu nejsou úplně jasné. Při 
kvízovém dnu panovala přátelská 
nálada. Každé dítě si odneslo ocenění 
a �m pádem mo�vaci soutěžit a učit se 
na další kolo.

A, soutěžící: Líbilo se mi, že jsme se 
mohli na soutěži seznámit s dětmi z 
jiného města.

E, soutěžící: Líbilo se mi, že můžeme 
soutěžit společně v týmu s dalšími 
kamarády. A baví mě hlasování tlačítky. 
A moc se mi líbily medaile pro vítěze.

B, maminka a vedoucí sborové dětské 
služby: Na Biblickém kvízu je skvělá 
atmosféra, to, že si připomínáme Bibli 
a že jsou dě� spolu jako tým. Doma 
trávíme společně s dětmi více času nad 
Slovem, zábavnou formou se učíme 
verše. Co se v mládí naučíme, to 
použijeme celý život :-) 

https://www.krestanskyzivot.cz/produkt/6085
https://www.youtube.com/watch?v=w83BBK7YlX8
https://www.youtube.com/watch?v=w83BBK7YlX8
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Věřím, že cílem kvízu není jen napěcho-
vat dě� biblickými vědomostmi, ale 
především je mo�vovat k poznávání 
Božího slova formou hry. Dě� si hrají 
a současně se i učí. Je radost sledovat 
i týmovou spolupráci, kdy se snaží se 
vzájemně podpořit a doučit druhé, co 
nevědí. Vidím velký význam a přesah do 
budoucnos� např. u učení se biblických 
veršů zpamě�.

Jsem také nadšená z provedení soutěže, 
která je dostupná i těm, kdo mají nějaké 
specifické poruchy učení – nejsou 
například tak zdatnými čtenáři nebo 
prostě nepatří ve škole k nejlepším. 

Vždyť kde jinde by i � neúspěšní měli 
zažít úspěch než v církvi! Velkou roli 
v tom může hrát i kokardový systém 
ocenění jednotlivců, kteří prokazují své 
vědomos� i neveřejně a jsou za to 
oceněni. 

Soutěž přeje i těm, kteří se nebojí 
riskovat a občas udělat chybu; putovní 
pohár je pro mnohé také velkou 
mo�vací. Cílem není jen vše perfektně 
vědět, ale mít odvahu se přihlásit 
a zkusit odpovědět.

D, maminka a vedoucí sborové dětské 
služby: Jako milovnici deskových her mě 
nadchlo provedení sady kvízových 
otázek na kar�čkách v boxu. Dě� si je 
doma často berou a trénují společně 
formou hry. Ráda je využívám také se 
školáky v dětské církvi v neděli. Líbí se mi 
možnost uspořádat i místní kolo 
s nějakým dalším blízkým sborem - 
provedení je naprosto jednoduché, stačí 
vám dě�, kar�čky a zapisovací tabulka. 
Pokud chcete uspořádat soutěž se vším 
všudy, hlasovací zařízení se dá v AC Kolín 
půjčit nebo klidně i koupit. Za skvělý považuji i nastavený systém, 

ve kterém se dě� během dvou let naučí 
všech skoro šest set otázek s lehkos� 
a beze stresu. Svět je plný tlaku na výkon 
- ten ale není cílem kvízu. Je to možnost 
poznat jiné dě� z ostatních sborů 
a posílit vztahy mezi sebou. To je skvělé.

Jsme rádi, že naše úvodní kolo sklidilo 
mezi soutěžícími a jejich rodiči či 
„besídkáři” dobré ohlasy. Těšíme se, že 
tato soutěž přispěje k lepší znalos� 
Božího slova u dě� (a koneckonců i u nás 
dospělých) a že si v budoucích letech 
užijeme ještě více legrace a napě� 
u společného studia i zápolení. Tak tedy 
- příš� rok na shledanou!

Více informací o soutěži se dozvíte na 
webových stránkách Odboru dě� 
Apoštolské církve nebo u koordinátorky 
kvízu Mirky Smetanové: mirka.smeta-
nova@apostolskacírkev.cz.

Zdroje:

–Biblický kvíz  ODAC Apoštolská církev 
(apostolskacirkev.cz) 

Čtenář - TÉMA: Dě� a čtení: Dě�, volný 
čas a knížky - Středočeská vědecká 

knihovna v Kladně (svkkl.cz)

h�ps://eastsideapostolic.com/

AGKidmin | Junior Bible Quiz - 
Overview

https://odac.apostolskacirkev.cz/biblicky_kviz/
https://odac.apostolskacirkev.cz/biblicky_kviz/


Klíče Třebíče

Saša Štěpánovský

Počátky města Třebíče souvisejí se 
založením benedik�nského kláštera 
nad řekou Jihlavou roku 1101, první 
písemná zmínka o městě pak pochází 
z roku 1277. Pro mne osobně se město 
s t a l o  p o zo r u h o d n ý m  o b j e v e m 
a klenotem, který jistě stojí za návštěvu. 
Pokud přemýšlíte, zda je mužského či 
ženského rodu, tak vězte, že od 
19. stole� se pro město používá rod 
ženský a Třebíči to jako dámě velice 
sluší. Její ozdobou je Karlovo náměs�, 
které patří k největším v Čechách. Zde 
stojí za pozornost renesanční Malovaný 

dům, dále Černý dům či sousoší 
vzdělaných soluňských bratří, kterým 
nejen náš národ vděčí za světlo Písma. 
Přesuneme-li se z náměs� po mostě na 
druhý břeh řeky Jihlavy, otevřou se před 
námi skutečné skvosty města - židovská 
čtvrť a románská bazilika sv. Prokopa. 
Tyto památky jsou od roku 2003 
právem zapsány na seznamu světového 
kulturního dědictví UNESCO. Uvážíme-
li, že bývalé ghe�o, které bylo ještě 
v 80. letech 20. stole� určeno k plošné 
asanaci a výstavbě výškových budov, se 
ocitlo mezi elitou světových památek, 

jedná se o skutečnost, jaká nemá ve 
světě obdoby.  Vydejme se tedy 
postupně po stopách rabínů a opatů. 

CESTOMÁNIE

Bazilika sv. Prokopa, románsko-go�cký kostel

Krypta, sloužící k pohřbívání mnichů, od
15. stole� sloužila jako pivovarský sklep.
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Opusťme židovskou čtvrt a vydejme se 
dále po stopách opatů. Románská 

bazilika sv. Prokopa pochází z první 
tře�ny 13. stole�, stavba značně utrpěla 
při obléhání Třebíče vojsky uherského 

krále Matyáše Korvína v roce 1468 a více 
než dvě stole� pak byla používána jako 
konírna, obilní sýpka a várna piva. 
Návštěva monumentální stavby, kde se 
potkává románský sloh s již nastupující 
go�kou, je zážitkem pro každého 
milovníka historie. Raně go�cké fresky 
v opatské kapli jsou aperi�vem před 
hlavním menu, které nás čeká po sestupu 
do podzemní krypty. Ocitnete se 
v prostoru jakoby vystřiženém z historic-
kého filmu, kdy s napě�m očekáváte, za 
kterým sloupem na Vás vykoukne 
nerudný mnich či ry�ř střežící opatský 
poklad. (Upozorňuji, že žádný poklad tam 

Na zmíněném levém břehu řeky Jihlavy 
leží místo zvané Židy či Zámos�. Zde se 
nachází jedna z největších židovských 
čtvr� v Evropě, která je jedinou 
židovskou památkou mimo území Izraele 
samostatně zapsanou v UNESCO. Místo 
na nás dýchne svou jedinečnou atmosfé-
rou, kterou vytvářejí křivolaké uličky, 
původní domy s rituálními lázněmi 
(mikvemi), klenuté průchody, synagogy, 
tajemné průchody a zákou�. Židé zde 
prokazatelně sídlili nejpozději od roku 
1388, tragické událos� 2. světové války 
však znamenaly konec jejich přítomnos� 
ve městě. Úpadek a zanedbanost místa 
v dobách radostného budování světlých 
zítřků v poválečném období vyús�ly v již 
z m í n ě ný  z á m ě r  z b o u rá n í  č t v r � 
v 80. letech minulého stole�. K tomuto 
šílenému plánu však již naštěs� nedošlo 
a pouze několik málo roman�ckých 
průchodů a zákou�, které jako by 
vystoupi ly  z  Fog larových  kn ížek 
o S�nadlech, dává tušit původní stav 
domů před opravou. Vaší pozornos� 
doporučuji nádherně opravenou Novou 
(nebo též Zadní) synagogu, postavenou 
v renesančním slohu kolem roku 1669. 
K synagoze přiléhá dům Selingmana 
Bauera, dnes muzeum s jedinečnou 
ukázkou typického bydlení židovské 
rodiny v meziválečném období. Za 
návštěvu jistě stojí židovský hřbitov či 
muzeum Antonína Kaliny. Tento místní 
rodák  zachráni l  svým odvážným 
jednáním na konci války více než 900 
židovských dě� před j istou smr� 
v koncentračním táboře Buchenwald. 
Paradoxem dějin je, že téměř zapomenu-
tý hrdina byl až v roce 2012, dvacet let po 
své smr�, oceněn státem Izrael �tulem 
Spravedlivý mezi národy. Jediné české 
noviny o tom tehdy nepřinesly ani 
zmínku…

Nástěnné malby s biblickou tema�kou 
v opatské kapli.

Románská bazilika sv.Prokopa, rozetové 
okno apsidy, nad ním tzv. trpasličí galerie

Nápisy na stěnách Nové synagogy 
z počátku 18.stole�. Jedná se o biblické 

verše v hebrejš�ně a citáty z Talmudu

Nová (též Zadní) synagoga postavena v renesančním slohu kolem roku 1669.

Malebná zákou� židovské čtvr�
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Zdroj: Wikipedie, propagační materiály 
z Infocentra, vzpomínky, dojmy 

a fotografie autora.

pravděpodobně není, jedná se pouze 
o produkt bujné fantazie autora, 
nekopejte tam prosím). Provoněni 
atmosférou  raného st ředověku 

vystoupíme na denní světlo, potěšíme 
se pohledem na rozetové okno apsidy, 
které je provedením (nikoliv velikos�) 
srovnatelné s oknem na katedrále 
Notre-Dame v Remeši.  Z benedik�nské 
bylinné zahrady se nám otevře pohled 
na naši dámu ozdobenou stříbrnou 
pentlí řeky Jihlavy a v dálce na kopci za 
městem na nás mává svými lopatkami 
větrný mlýn, nabízející další klíče 
Třebíče a jejího okolí. Tak snad opět 
někdy příště… 

Bývalý židovský chudobinec 
z roku 1699, dnes hotel Jose�.  

Připomínka místního hrdinyPřipomínka místního hrdiny

Dům Abrahama Nováčka z 16. st. Stará (Přední) synagoga z let 1639-1642

Malovaný dům z konce 16. st. na Karlově náměs�

Obecní dům (radnice z 2. po. 17. st.)

Dům Jakoba Skláře z 16. st. Tento dům 
patří k nejstarším v celém bývalém ghe�u.

...několik málo roman�ckých 
průchodů a zákou�, které jakoby vystoupily 

z Foglarových knížek o S�nadlech, dávají 
tušit původní stav domů před opravou.

Původní žlábky v ostění vchodu, které 
sloužily k umístění prken, sloužících jako 

zábrana pro� povodním.
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JAK NA TO

Podzimní vyrábění

Podzimní zvířátka na magnetkách

1. Akrylovými barvami vybarvíme jednotlivé kulaté přířezy 
podle toho, jaké zvířátko chceme vytvořit.  

Zbytky barevné pls�  
Akrylové barvy

Sekundové lepidlo
Kulaté magnety

Jitka Pavlíková

Jak postupovat:

3. Na zadní stranu kolečka přilepíme sekundovým lepidlem 
magnetku k připevnění na kovovou plochu. Případně 
můžeme zvířátka opatřit drátkem nebo šňůrkou na zavěšení. 

Kulaté dřevěné přířezy

Černý fix

Budeš potřebovat:

Štětec, nůžky

2. Z pls� vystřihneme doplňky obličeje (uši, čumáčky apod.).  
Z kousků větvičky přilepíme parůžky, černým fixem dokreslí-
me detaily.  

Kousek větvičky z jehličnanu

Podzimní dekorace

Šárka Dvořáková

Ky�ce z javorových listů

Jsou krásnou dekorací doma, na hřbitově i jako dárek pro 
radost. Na internetu lze najít mnoho návodů, jak je vyrábět, 
ale základní postup je tento:

Nasbíráme různě barevné javorové listy. Je důležité, aby byly 
čerstvé a měkké, nesmí být suché. Dále si připravíme gumičky, 
lak na vlasy a noviny. 

Postupně každý list přehneme napůl, zatočíme do ruličky 
a přidáváme k sobě. Když je růžička hotová, stáhneme 
gumičkou. Pak dáme do ky�ce alespoň sedm jednotlivých 
růžiček nebo podle libos� klidně víc. Vše záleží na nás, jak se 
nám to líbí. Aranžovat lze dle libos� a vkusu. Nakonec se 
nalakují obyčejným lakem na vlasy a je hotovo! 
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RECEPTÁRIUM

Paulinky vaří - bezmasá jídla
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Kotníky ji studí k ránu

Ocún

Zjihlým slivoním

Bohuslava Horská

Něžně se ukloní

V ladném Grand plié

Protáhne se kolébavě

Léta upije

Tanečnice z porcelánu

V rozcuchané zlaté trávě
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